
 

 

 

Overleg Tactisch Beraad 100 

Datum & tijd Donderdag, 21 november van 15.00u tot 16.30u 

Locatie Bibliotheek van Sonnenborgh, Zonnenburg 2, 3512 NL in Utrecht 

Leden 
Jacques Snel (Voorzitter), Ad van Leest (APG), Frank Jonker (Reconi), 
Gerhard Gerritsen (SIVI), Hendricus Wind (UnifiedPost), Laura Ouwehand 
(RVO), Luc Boss (Belastingdienst), Sander Balk (UWV)  

Andere aanwezigen Féline van der Heyden (Secretaris Logius), Jeroen van Wingerde (Logius), 
Kolette Visser (Logius), Peter Verhagen (BZK) 

Afwezig Marcel Benninga (KvK), aanwezig bij de borrel 
Rogier van Dokkum (BZK), Marco Smit (gemeente Rotterdam) 

Classificatie Openbaar 

 
 Opening, mededelingen en vaststellen agenda 

 
De voorzitter heet iedereen welkom en opent de vergadering.  
Afwezigen:  
- Marcel heeft afscheid genomen bij de KvK en zal bij de aansluitende borrel ook van  

ons afscheid nemen. Het is nog niet bekend wie Marcel zal vervangen, vanuit de KvK; 
- Rogier is op vakantie en wordt vervangen door Peter Verhagen; 
- Marco is op vakantie; 
- Laura en Gerhard nemen digitaal deel aan dit TB. 
 
Mededelingen: 
- Vanuit de beheerorganisatie komt het verzoek om de reeks beraden voor volgend jaar op dinsdag 

te plannen. Behalve Laura heeft niemand hier bezwaar tegen. De secretaris neemt contact op met 
Laura om de dinsdagen te selecteren waarop Laura geen 2-wekelijks overleg ingepland heeft 
staan. (Actie 1) 

- De secretaris verzoekt alle leden om hun privé of zakelijke adressen door te geven waarop zij 
rond de feestdagen post kunnen ontvangen. Zij zal hiervoor een reminder sturen aan alle leden. 

 
 Verslag en actiepunten 

2.1 Verslag (bijlage 2.1a en 2.1b) 
Ter vaststelling het verslag en de besluitenlijst van het TB 99 van 10 oktober 2024. 
 

Aanpassing: 
- Pag. 2, Punt 3: Luc mist aan het einde van de eerste alinea de toevoeging dat elk erkend middel 

op niveau substantieel en hoog voldoet. Daarbij is dit in het Petit Comité besproken, niet in het 
TB, wat aangegeven staat 

Met de bovenstaande aanpassing is het verslag vastgesteld.  
 
De besluitenlijst is na het vorige beraad niet aangevuld. 
 
2.3 Actiepuntenlijst (bijlage 2.2) 

Ter bespreking 
 
 Actie 4: “Nagaan of er een afgevaardigde van (een) intermediair(s) kan aansluiten bij het TB.”  

Laura geeft aan dat VLB zich nog aan het beraden is. Ze heeft een reminder gestuurd. 
 
Actie 3: “…Maak aanpassingen in het communicatieproces zodat ook dienstverleners hier een  
rol in kunnen spelen. …” De secretaris geeft aan dat dit actiepunt is meegenomen in het  
Jaarplan om de voortgang te monitoren. Daarnaast zullen communicatiecollega’s dit meenemen in  
de evaluatie gesprekken die op dit moment lopen om de communicatie breed aan te scherpen. In de  
werkgroep ‘calamiteitenorganisatie en incidentmanagement’ zal een specifieke sessie worden  
gehouden, waarbij DV’s kunnen aansluiten om het communicatieproces in het geval van een  



calamiteit of crisis te bespreken. Voor deze sessie, die begin volgend jaar gepland zal worden, is het  
nog mogelijk om aan te sluiten. Laura geeft aan dat een collega vanuit de RVO kan aansluiten. Zij  
zal die naam doorgeven aan de secretaris. 
Dit actiepunt is hiermee afgesloten, maar wordt gezet op de voorraadagenda om te bespreken  
bij één van de evaluaties in 2025. 
 
Actie 2: “Deel ter informatie de opdrachtformulering voor het project ‘Uittreden en Transitie’  
(de ontvlechting) met het TB.” Jeroen laat weten dat er een gesprek is geweest tussen Peter,  
Lex en Jeroen over de gevolgen van het besluit van de PGDI t.o.v. een ontvlechting van  
beheerwerkzaamheden. Verschillende opties zijn besproken, zoals ‘ontvlechting’, ‘uittreding’ of een  
onveranderde situatie en de interpretatie en uitwerking van deze opties. Besloten is om op 13  
december een sessie te plannen om hierover verder te praten. 
Dit actiepunt is hiermee afgesloten, maar een terugkoppeling zal zeker plaatsvinden in het  
kader van het vaste agendapunt over de Wdo. 
 
Actie 1: “…Het LO onderzoekt de mogelijkheid op inzet op Realtime inzicht beschikbaarheid en 
storingen…” Frank laat weten dat er tussen de Leveranciers en de beheerorganisatie overleg is 
geweest en er een werkgroep is gestart. Hierin is eerst uitgewerkt welke componenten voor DV’s 
belangrijk zijn voor het inlogproces en ligt er een voorstel voor de frequentie van monitoring van de 
componenten. In de volgende bijeenkomst is het doel om tot een standaard te komen die 
verwerkbaar is voor de centrale rapportagecomponent van Logius. Enkele vervolgstappen zijn 
complex, er is een oplossingsrichting voor realisatie.  
Dit actiepunt is hiermee afgesloten. Het genoemde dossier in het actiepunt komt terug in de C&R 
voortgangsrapportage die we bespreken gelijktijdig met de evaluatie van het jaarplan. 
 
Op de actielijst stond niet de vraag om de TB stukken op de website te publiceren. Dit is inmiddels 
gebeurd.  
Op verzoek wordt de voorraadagenda toegevoegd aan het document waarin de actielijst staat en 
wordt eveneens besproken. 

 
 Voorstel release AS1.24 (bijlage 3) 

Ter bespreking en besluitvorming 
 

Het TB is akkoord met de inhoud van deze release. 
 

Naar aanleiding van dit agendapunt: 
- Luc kondigt aan dat de BD i.s.m. de leveranciers een extra dienst gekoppeld moet worden aan 

TRR om makkelijk mogelijk te maken dat RVO de bijbehorende compensatieregeling goed kan 
uitvoeren. Deze compensatieregeling geldt met terugwerkende kracht.  

- Hendricus vraagt zich af of we de term ‘restgroepen’ mogen gebruiken. Luc geeft aan dat er bij 
externe communicatie wordt gesproken over ‘eH zonder KvK nummer’ of ‘eH voor buitenlandse 
organisaties’. Intern mag de term ‘TRR’ wel gebruikt worden, ook als de documenten openbaar 
worden gemaakt. In de compensatieregeling wordt de term ‘eH zonder KvK nummer’ gebruikt. 

 
 

 Kwantitatieve normen I.o.A. (bijlage 4) 
Ter besluitvorming 

 
Kolette geeft toelichting op de inhoud van de Memo, die is geschreven n.a.v. de vragen van Rogier 
bij de eerder besproken memo. 
Het advies van de Expertgroep Normenkaders is (kort samengevat): 
- Neem een certificeringsverplichting op in het normenkader. Hierbij moet rekening worden 

gehouden met een overgangstermijn van ongeveer een jaar. 
- Na publicatie van de nieuwe ETSI TS 1190461 moet een RFC worden opgesteld om de eisen voor 

IoA aan te passen en op te nemen hoe een leverancier invulling kan geven aan een “practice 
statement”. Momenteel betekent dit een FIDO Alliance certificering. Mogelijk zijn er in de 
toekomst andere gelijkwaardige certificeringen. 

 
Vragen:  
- Peter: Bij IoA is de betrouwbaarheid het eerste en belangrijkste aandachtspunt. Het is goed om 

te zien dat de publiek-private samenwerking binnen dit Stelsel ervoor zorgt dat we deze 
vooruitstrevende onderwerpen kunnen bespreken. Vanuit de overheid speelt er een politieke 
vraag mee; namelijk de borging dat burgers zich zonder enige vorm van dwang identificeren.  

https://eherkenning.atlassian.net/wiki/spaces/IntakeTeam/pages/14125063/Realtime+inzicht+beschikbaarheid+en+storingen
https://eherkenning.atlassian.net/wiki/spaces/IntakeTeam/pages/14125063/Realtime+inzicht+beschikbaarheid+en+storingen


- Jeroen: Dit onderwerp is innovatief. De uitwerking die wij hieraan geven kan uiteindelijk breder 
worden ingezet bij de gehele Rijksoverheid. 

- Hendricus: In private ondernemingen wordt de achterliggende techniek al breed en wereldwijd 
gebruikt. Ook de eH leveranciers hebben hier ervaring mee. IoA staat niet op zichzelf, maar 
maakt deel uit van een stapeling van controles die worden uitgevoerd.  

- Luc vraagt zich af wat leveranciers vinden van deze bijkomende verplichting. Hendricus: Het zijn 
weer bijkomende kosten en moeite hoewel we al aan veel voorwaarden en verplichtingen voldoen 
en ook zelf werken aan de betrouwbaarheid. Certificering kost daarnaast ook tijd. Kolette: Het 
zou gaan om FIDO certificering óf een andere gelijkwaardige certificering zodra die zijn 
ontwikkeld. 

- Hendricus vult aan dat de vraag ook is hoe dit onder de Wdo geregeld zal worden. Daarbij is de 
vraag of dit voor Nederlandse leveranciers van middelen zal gelden, maar niet voor buitenlandse 
leveranciers, waardoor er een ongelijk speelveld ontstaat. 
De RDI zijn werk moeten kunnen doen zonder dat extra checks en certificering vertraging 
veroorzaken van vernieuwing in het Stelsel. 

 
De conclusie van het TB is dat er een goede stap is gezet op dit onderwerp. De bijbehorende RFC 
mag worden geschreven en komt via het proces in het TB, waarbij extra toelichting gewenst is. Bij 
het schrijven van de RFC is het ook belangrijk om ontwikkelingen rond de Wdo en in andere EU-
landen te volgen. 

 
 Jaarplan 2025 (bijlage 5a en b) 

Ter bespreking en goedkeuring 
 

Jacques begint dit agendapunt door te zeggen dat er veel gesprekken aan het schrijven van dit  
Jaarplan vooraf zijn gegaan. Alle geluiden zijn in het stuk terug te lezen.  
De secretaris licht toe: 
- Naast het Jaarplan 2025 is er ook gewerkt aan een Meerjarenplan 2025 – 2027 dat over twee 

weken in het SB wordt besproken. Het Jaarplan 2025 is een uiteenzetting voor het aankomende 
jaar, van de focus die in het Meerjarenplan is beschreven.  

- Er wordt ook gekeken of dezelfde focuspunten aan de dossiers kunnen worden gehangen, zodat 
we bij het bespreken van de C&R voortgangsrapportage eveneens kunnen vaststellen aan welke 
punten er wordt gewerkt. 

- In het document staat nog een stuk tekst gearceerd die met BZK moet worden afgestemd. Het 
gaat daarbij over de periode waarbij BZK de financiering van de Beheersorganisatie op zich 
neemt én de interpretatie die wordt gegeven aan de eerste release die beschrijft dat het Stelsel 
‘as is’ overgaat naar Stelsel Toegang. 

- Bij het schrijven van het Jaarplan hebben we zo kort en bondig mogelijk willen zijn. We maken 
punten zo concreet mogelijk, maar blijven weg van de uitwerking of het beschrijven van 
oplossingen, om in de uitwerking van het plan voldoende vrijheid te laten aan de betrokkenen die 
ermee aan de slag gaan. Daarbij wordt dit jaarplan geschreven voor deze publiek-private 
samenwerking en willen we dat ieder zich in het plan en de toonzetting herkent.  

- De bijlage zorgt ervoor dat de acties die in het plan zijn beschreven praktisch worden gemaakt en 
aan een eigenaar en timeline worden gehangen. 

 
Opmerkingen en ‘naar aanleiding van’: 
- Frank en Gerhard hebben enkele opmerkingen op de mail gezet. Die worden opgenomen. 
- Voorwoord, Hendricus: Met de implementatie van 2FA zijn we al wat langer bezig dan alleen in 

2024. Dit kan anders verwoord worden. 
- N.a.v. Hfd. 3: Jacques: De toon over het volgen van de ontwikkeling rond de Wdo is veranderd. 

De focus ligt meer op het eigen Stelsel en de ontwikkelingen om ons heen zijn ‘context’. 
Uiteraard blijven we de ontwikkelingen wél volgen. 

- N.a.v. Hfd. 4, 4.3.2: Jacques: De walletontwikkelingen kunnen snel gaan. Indien nodig moet de 
focus bijgesteld worden zodat het die ontwikkelingen meer op de voet volgt. Frank geeft aan dat 
dit niet de verwachting is in 2025. Hoewel de ambitie is om te versnellen, kost het afspreken van 
standaarden veel tijd. Ook bevindingen over privacy en security moeten eerst opgelost worden. 
Feline voegt toe dat het Meerjarenplan 2025 – 2027 dit onderwerp ook beschrijft en daarmee 
ruimte laat om in het jaarplan voor 2026 die focus meer richting Wallet ontwikkelingen te leggen. 

- Hendricus vraag om ook de reguliere repeterende acties van het Stelsel te benoemen, zoals een 
SRA, Pentest of audit. Feline voegt dit toe bij focuspunt ‘continuïteit’.  

 
Op maandag 25 november deelt de secretaris het Jaarplan 2025 met de aangegeven wijzigingen per  



mail. Alle leden hebben dan tot vrijdag 12.00 uur om akkoord te geven op het plan. Vervolgens zal 
het  

jaarplan aan het Strategisch Beraad worden voorgelegd voor akkoord, waarna het aan de Minister  
wordt gestuurd voor vaststelling. (Actie 2) 

 
 Wet digitale overheid  

Ter bespreking de laatste ontwikkelingen rond de WDO, regelgeving en doelarchitectuur. 
 
Het Jaarplan geeft een goed beeld van de huidige situatie, ook van de context en wat de ontwikkeling 
van de Wdo en ST zijn voor dit Stelsel. 
In de afgelopen tijd is afgestapt van de plateauplanning naar een releaseplanning. Release 1 is 
bekend. Aan de inhoud van de volgende releases wordt nog gewerkt. 
 
Op dit moment vindt herijking plaats: 
- Op 13 december wordt er met Lex, Jeroen, Kolette, Rogier en Peter gesproken over de huidige 
situatie en de noodzakelijke vervolgstappen voor het beheer van het eTD Stelsel. 
- Design Authority is opgericht, waarbij vanuit verschillende disciplines wordt gekeken naar de inhoud 
en volgorde van de komende releases (vertegenwoordigde vakgebieden zijn: technisch, juridisch, 
architectuur, beleid en beheer). 
- Ook in het Petit Comité en de onderliggende werkgroepen wordt hierover gesproken. 
De druk wordt gevoeld om met een planning te komen, mede vanuit de Tweede Kamer. 
 
Het is niet de bedoeling dat TVS eerst beschikbaar wordt gesteld en andere ontsluitende diensten 
‘ooit’ beschikbaar komen. Ontsluiting kan op 3 manieren: met een publieke routeringsvoorziening, 
een private routeringsvoorziening of met een eigen voorziening. De communicatie wordt hierop 
aangescherpt binnen BZK, zodat ook de zorg wordt weggenomen en deze boodschap duidelijk is bij 
alle Dienstverleners. 
 
Peter geeft aan dat de doelarchitectuur is vastgesteld, in de PGDI en de architectuurraad. Daarbij is 
wel vastgesteld dat er met een aantal punten van feedback nog niets was gedaan. Dat is vastgelegd 
in het verslag en daar wordt nog terugkoppeling op verwacht, via een addendum. 
 
Vragen: 
- Hendricus: Is er een nieuwe versie van de vervolgrelease na de huidige 0.9, waarin de 

ontsluitende diensten nog niet zijn opgenomen? Peter: Er wordt nu aan de ontwerpen gewerkt, 
inclusief de nodige wettelijke kaders. Een datum voor oplevering is nog niet bekend. 

- Gerhard: Voor pensioenverzekeraars is het nog niet duidelijk per wanneer zij alle middelen 
moeten accepteren. Worden de termijnen gehandhaafd zoals die in de Wdo is opgenomen? Bij 
verzekeraars leeft nog het idee dat zij in 2026 klaar moeten staan. 
Peter geeft aan dat er nog geen aansluitschema is, maar dat in de volgorde overheidsdiensten 
niet vóór gaan. Voor meer informatie kan een implementatieteam vanuit BZK worden 
uitgenodigd. Over het handhaven en de ingang van de termijnen is met de nieuwe 
releaseplanning nog geen uitspraak gedaan. 

 
 Uit eigen kring 

De leden geven een mondelinge terugkoppeling van ontwikkelingen uit eigen kring. Er wordt ook een 
terugkoppeling gegeven van het laatste Leveranciersoverleg en petit comité. 
 
Luc: Het oude portaal van de Belastingdienst is inmiddels uit de lucht is. Dat betekent dat alle 
doelgroepen nu via eHerkenning kunnen inloggen, via reguliere middelen of via TRR. Een laatste 
groep buitenlandse ondernemers wordt nog verwacht een TRR eH middel aan te gaan vragen omdat 
zij nu niet meer via het oude portaal kunnen inloggen. 
Hendricus:  
- Ook UnifiedPost heeft zich aangemeld om deel te nemen aan de Large Scale Pilot die volgend jaar 

van start gaat.  
- Daarnaast wordt gekeken hoe de compensatieregeling voor fiscale eenheden uitgerold kan 

worden. Zij kunnen die regeling nu al aanvragen, maar moeten daarvoor overstappen naar TRR.  
Sander:  
- Het UWV is nu ook geheel overgestapt op eHerkenning. Dat loopt binnen het UWV goed. 
- Via een korte aanbesteding is er gekozen voor een nieuwe eH leverancier voor het UWV. 
- Het UWV is samen met de Nederlandse Orde van Advocaten (NovA) bezig met een casus voor het 

laten aansluiten van advocaten met eH, voor maatschappelijke vertegenwoordiging. Ze zijn 
huiverig voor het gebruik van ketenmachtigingen omdat niet bekend mag worden welke klanten 



een advocaat vertegenwoordigd. Daarom is aansluiten op Bar/Big gegevens nodig. In de casus 
wordt ook de impact van de Wdo meegenomen. 
Deze casus speelt ook bij de IND. Daarnaast geeft Luc aan dat dit ook voor de BD interessant is. 

Ad: De APG beschikt inmiddels succesvol over EH4 om in te kunnen loggen bij het UWV. Hij weet dat 
er nog wel andere DV’s zijn die moeite hebben om op dit niveau in te loggen. 
Frank: In het afgelopen LO is S2S besproken. Daaraan voorafgaand zijn veel overleggen geweest, 
o.a. met de RVO en de BD. De presentatie hierover zal op het volgende TB worden gegeven door 
Lex. Het is de ambitie om in 2025 ook al te gaan implementeren. 
Feline zal in overleg met Elly nagaan wat de beste weg is om ook de SB leden dezelfde  presentatie 
mee te geven. (Actie 3) 
Laura: Er wordt gewerkt aan het overbrengen van regelingen naar een ander portaal. Steeds 
opnieuw wordt daarbij gevallen over ketenmachtigingen. Omdat bij deze regelingen het financieel 
belang kleiner is, is het ook lastiger uit te leggen dat dit zo veel moeite kost. Ketenmachtigingen zijn 
nog geen verplichting, maar het is wel de ambitie van de RVO. 
Gerhard: Verzekeraars hebben veel belangstelling voor de ontwikkelingen rond de wallet. De vraag 
is of de eerste wallet die binnen Nederland wordt ontwikkeld, geschikt is voor alle verzekeraars. 
Jeroen: 
- Door functiewisseling is er vertraging opgetreden in het uitvoeren van de Stelsel Risico Analyse 

(SRA). We gaan ervan uit dat dit in december afgerond kan worden en daarmee in Q1 in het TB 
op tafel zal komen. 

- Logius is aan het inventariseren wat de Wet DBA betekend voor ingehuurde zelfstandigen. 
 

 Rondvraag en afsluiting 
 
Er zijn geen vragen. 
De voorzitter sluit de vergadering.  
 
Het volgend TB staat gepland op donderdag 19 december, van 9.30u tot 11.30u, via Webex. 


	1. Opening, mededelingen en vaststellen agenda
	De voorzitter heet iedereen welkom en opent de vergadering.
	2. Verslag en actiepunten
	2.1 Verslag (bijlage 2.1a en 2.1b) Ter vaststelling het verslag en de besluitenlijst van het TB 99 van 10 oktober 2024.
	Aanpassing:
	- Pag. 2, Punt 3: Luc mist aan het einde van de eerste alinea de toevoeging dat elk erkend middel op niveau substantieel en hoog voldoet. Daarbij is dit in het Petit Comité besproken, niet in het TB, wat aangegeven staat
	Met de bovenstaande aanpassing is het verslag vastgesteld.
	De besluitenlijst is na het vorige beraad niet aangevuld.
	2.3 Actiepuntenlijst (bijlage 2.2)
	Ter bespreking
	7. Uit eigen kring
	De leden geven een mondelinge terugkoppeling van ontwikkelingen uit eigen kring. Er wordt ook een terugkoppeling gegeven van het laatste Leveranciersoverleg en petit comité.
	8. Rondvraag en afsluiting

